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معاوناولرئيسجمهوري:
 بخش خصوصي نبايد فقط به فكر سود 

و زيان باشد  
معاوناولرئيسجمهورب�اتأكيدبراينكهبخ�شخصوصيبايد
ريس�كپذيرباش�د،گفت:بخشخصوص�ينبايددائماًس�ودو
زي�انخودرامحاس�بهكن�دوازورودب�هطرحهايمه�مواهمه
داش�تهباش�د.هركسميخواهدكاريب�زرگانج�امدهدبايد
ريس�كپذيرباش�دزيراخطرپذيريدرذاتكارآفرينياس�ت.
اسحاق جهانگيري صبح روز ش��نبه در ششمين كنفرانس بين المللي 
صنعت احداث و انرژي اظهار داشت: نبايد فراموش كنيم كه تا چندي 
قبل بخش عم��ده اي از طرح ها و پروژه هاي كش��ور از جمله مديريت 

ساخت و احداث به طرف هاي خارجي واگذار مي شد. 
جهانگيري با اش��اره به جهت گيري دولت و نظام مبني بر اينكه بخش 
خصوصي بايد ميداندار فعاليت هاي اصلي اقتصاد كش��ور باشد، خاطر 
نشان كرد: منابع دولت محدود و اندك اس��ت و امروز ديگر نمي توان 
كارهاي بزرگ را ب��ا اتكا به بودجه دول��ت انج��ام داد از اين رو بخش 
خصوصي نبايد دائماً س��ود و زيان خود را محاس��به كند و از ورود به 

طرح هاي مهم واهمه داشته باشد. 
وي ادامه داد: در حال حاضر حدود ۸۰ ه��زار پروژه عمراني نيمه تمام 
در كشور وجود دارد كه براي تكميل اين پروژه ها اعتباري بالغ بر ۵۰۰ 
هزار ميليارد تومان لازم است و بودجه دولت بسيار اندك است و امكان 

اجراي اين پروژه ها با بودجه دولتي ميسر نيست. 
جهانگيري يكي از مسائل مهم پيش روي كشور را مسئله بيكاري نسل 
جوان عنوان كرد و گفت: امروز به طور سالانه يك ميليون و ۲۰۰ هزار 
فارغ التحصيل دانشگاهي متقاضي كار هستند و اگر موفق شويم براي 
اين تعداد اشتغالزايي كنيم، ۳ ميليون نفر بيكار فعلي همچنان بيكار 

خواهند بود.

عضوهيئتمديرهكنفدراسيونصادراتايران:
معاونت صادراتي در دولت تشكيل شود

عضوهيئ�تمدي�رهكنفدراس�يونص�ادراتاي�رانب�اتأكيد
براينك�هنيازمن�دق�رارگاهصادراتيدركش�ورهس�تيم،گفت:
مانندهم�انچي�زيك�هدرجنگاتف�اقافت�اد،باي�دمعاونت
صادراتيدررياس�تجمهوريتش�كيلش�ودواگراي�ناتفاق
رخنده�د،نباي�دانتظ�ارمعج�زهدربخ�شص�ادراتداش�ت.
به گزارش روابط عمومي كنفدراسيون صادرات ايران، قدير قيافه در جلسه 
هم انديشي كنفدراس��يون صادرات ايران با تش��كل هاي صادراتي ملي و 
اس��تاني گفت: اگر صادرات ميعانات گازي و پتروشيمي و خدمات فني و 
مهندسي را در نظر نگيريم، صادرات كشور طي سال هاي گذشته سرريز 
مصرف داخلي بوده و هيچ وقت ظرفيت صادراتي در كش��ور ايجاد نشده، 
واقعيت هم اين است كه در سال هاي گذش��ته بارها و بارها صحبت شده 
است ولي مشكل اساسي اين است كه 1۵ درصد اقتصاد كشور در دست 
بخش خصوصي است و ۸۵ درصد ديگر در دست دولت و خصولتي هاست. 
عضو هيئت مديره كنفدراسيون صادرات ايران افزود: اراده اي وجود ندارد 
كه بخش خصوصي توسعه لازم را پيدا كند، اما اين واقعيت نيز در رابطه با 
توليدكنندگان وجود دارد كه در برخي از حوزه ها، قيمت تمام شده كشور 
بالاست و اين به تأمين مالي با نرخ هاي بالا، ساختار اقتصادي كشور، ماليات 

بر عملكرد و مواردي از اين دست برمي گردد. 
وي تصريح كرد: تصور من بر اين است كه در حوزه بازاريابي صادراتي دچار 
ضعف هستيم و بيشتر به دنبال تربيت و ارتقاي دانش خود و همكاران خود 
بايد باشيم و در حوزه حمل و نقل و لجستيك هم يك واقعيت است كه در 

كشور ضعف هاي بسيار زيادي وجود دارد. 
به گفته قيافه، يكي از عمده ترين هزينه هاي مواد را حمل و نقل و لجستيك 
تشكيل مي دهد كه ما را در بازارهاي هدف، غيررقابتي مي كند، ضمن اينكه 
صندوق ضمانت صادرات ايران نيز اگرچه وجود دارد ولي امكان استفاده 
از آن براي صادركنندگان وجود ندارد، بنابراين بايد كار ويژه اي انجام داد و 
موضوع اجرايي همچون صندوق سرمايه گذاري و توسعه بخش خصوصي 
بايد ايجاد شود. وي اظهار داشت: خودمان بايد به فكر صادرات باشيم، به 
خصوص اينكه با توان بالايي كه در بخش خصوصي و اقتصاد كشور وجود 
دارد، مي توانيم صندوق هاي مشابه صندوق ضمانت صادرات ايران ايجاد 

كنيم كه بر اين اساس بايد فعالان اقتصادي به اين اقدام عمل كنند. 
 قيافه گفت: با پيگيري هاي انجام گرفته، هم اكنون رئيس كنفدراسيون 
صادرات ايران عضو شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي است و اگر 
ارتباطات بيشتر شود، بسياري از مشكلات در صحن شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي مطرح خواهد ش��د، در عين ح��ال نيازمند اين 
هستيم كه در يك افق 1۰ ساله، قوانين صادراتي در كشور تغيير نخواهد 
كرد؛ آنجا است كه مي توان جوينت ونچر با خارجي ها را تشكيل داد. وي 
در خصوص ايجاد معاونت صادراتي در رياس��ت جمهوري گفت: نيازمند 
قرارگاه صادراتي در كشور هستيم يعني مانند همان چيزي كه در جنگ 
اتفاق افتاد، اين معاونت نيز تشكيل ش��ود و اگر اين اتفاق رخ ندهد، نبايد 
انتظار معجزه در بخش صادرات داشت بلكه بايد مطالبات بخش خصوصي 

را در نظر گرفت. 
---------------------------------------------------

 دفاع قائم مقام وزير جهاد
از نوسان قيمت مرغ و واردات پرتقال 

ي�كش�ركتكارگ�زاردولت�يب�هس�فارشس�تادتنظي�م
ب�ازاراق�دامب�هوارداتپرتق�الازمص�روتركي�هك�رد.

از ابتداي اسفند تاكنون قيمت مرغ، گوشت و تخم مرغ گران شده و وزارت 
جهاد كشاورزي همچنان به دليل ضعف در تنظيم بازارمواد مصرفي مردم 
مورد نقد فعالان اقتصادي است. اين درحالي اس��ت كه قائم مقام وزير 
جهادكشاورزي از افزايش قيمت مرغ در ماه هاي پر مصرف دفاع كرده و 

ميانگين نوسان قيمت آن را حدود ۷ درصد مي داند. 
براساس قانون انتزاع تأمين محصولات كشاورزي از توليد تا عمده فروشي 
به عهده وزارت جهاد كشاورزي است و تغيير قيمت ها در خرده فروشي 
به عهده سازمان هاي نظارتي است اما آنچه در اسفند ماه بازار محصولات 
كشاورزي و مواد مصرفي با آن مواجه شده از ضعف وزارت جهاد كشاورزي 
در تنظيم بازار اين كالاها حكايت دارد ، به طوري كه عمده فروشان مرغ، 
گوشت و تخم مرغ مستقر در ميدان بهمن در يك هفته گذشته با بالا نگه 
داشتن قيمت اين محصولات  تلاش كردند كه از افت قيمت در ماه پاياني 
سال جلوگيري كنند. در اين ميان نكته قابل توجه  دفاع قائم مقام وزير 
جهاد كشاورزي از نوس��ان قيمت در ماه هاي پرمصرف است. علي اكبر 
مهرفرد روز گذشته در جمع خبرنگاران با اش��اره به نوسان ۷ درصدي 
قيمت مرغ در سه سال اخير گفت: از ابتداي اسفند تا 1۵ فروردين اوج 
تقاضا براي مرغ و محصولات پروتئيني اس��ت اما از نيمه فروردين بازار 
كساد مي شود، از اين رو طبيعي است كه توليدكنندگان بخواهند زيان 
خود را در ساير ماه هاي سال جبران كنند. وي همچنين با تأييد گزارش 
»جوان« در خصوص واردات و پهلو گيري كشتي پرتقال مصري آقازاده 
دولتي گفت: با توجه به سرمازدگي مركبات شمال شركت نهاده دامي به 
عنوان كارگزار و مباشر دولتي انتخاب شده كه از مصر و تركيه پرتقال وارد 
كند و سود و زيان آن متوجه دولت خواهد شد. وي از اعلام ميزان واردات 
اين پرتقال ها امتناع كرده و افزود: اين پرتقال با تعرفه ۵ درصدي و رعايت 
شرايط قرنطينه اي وارد مي شود و اين بدان معنا نيست كه واردات پرتقال 
آزاد شده است. قائم مقام وزير جهاد كشاورزي در امور بازرگاني و صنايع 
كشاورزي يادآوري كرد: تراز تجاري بخش كشاورزي در سال 1۳۹۲تا 
1۳۹4به ميزان 4 ميليارد و ۷۰۰ ميليون دلار بهب��ود يافت و به منفي 
۳ ميليارد و 4۰۰ ميليون دلار رس��يد و پيش بيني مي شود، تراز تجاري 

كشاورزي تا پايان امسال به كمتر از ۳ ميليارد دلار منفي مي رسد. 
مهرفرد نيز از نبود ساختار توليد و توزيع سخن گفت و افزود: دولت نبايد 
خريد تضميني كن��د بلكه زنجيره توليد تا توزيع و مصرف بايد توس��ط 
تشكل ها اداره شود. وي تأكيد كرد: زنجيره توليد تا مصرف محصولات 
كشاورزي خوب سامان نيافته و كشاورزان ما خرد هستند كه تشكل هاي 
بخش خصوصي بايد در اين زمينه به ميدان بيايند زيرا كشاورزان ما يك 
هلدينگ ندارند و اگر يك ساعت شير را از آنها نخرند، بيچاره مي شوند. 
وي اضافه كرد: از يك كشاورز خرد نمي توانيد انتظار داشته باشيد كه به 
بازار جهاني راه يابد و بايد سيستم بازاريابي حرفه اي داشته باشد، تشكل ها 

بايد كار را جلو ببرند و دولت نظاره گر باشد.

درحال�يكهمديرعاملش�ركتزيرس�اخت
فراگيرپالايش�يس�يرافازانعقادق�رارداد
رسميميانس�رمايهگذارانپالايشگاههاي
ابتداييسيرافبااموربينالمللشركتملي
نفتجه�تخريدميعان�اتگازيخب�رداده
است،يكمنبعآگاهدراموربينالمللشركت
ملينفتتوضيحاتيرادراينب�ارهارائهداد.
به گزارش »جوان«، اي��ن منبع آگاه گفت: اصول 
كار امور بين الملل شركت ملي نفت به اين صورت 
نيست كه بر اساس يك طرح كاغذي اقدام به انعقاد 
قرارداد كند و چيزي كه س��يرافي ها بر آن تأكيد 
دارند، يك MOU س��اده است كه فاقد وجاهت 

قانوني و قراردادي است. 
وي افزود: چند س��ال پيش كه اي��ن طرح روي 
كاغذ آم��د تفاهمنامه اي ميان ام��ور بين الملل و 
س��رمايه گذاران امضا شد كه بر اس��اس آن، قرار 
شد امور بين الملل شركت ملي نفت براي فروش 
ميعانات گازي به پالايشگاه هاي سيراف مطالعه 
كرده و به شرط مهيا بودن شرايط و اخذ تضامين 
لازم وارد مرحل��ه قراردادي مي ش��ويم و اينگونه 
نيست كه يك پالايشگر براي طرح خود به راحتي 

با امور بين الملل قرارداد منعقد كند. 
به گفته وي، امور بين الملل فروشنده و صادركننده 
ميعانات گازي است و نه توليدكننده، لذا در مرحله 
نخست بايد مشخص ش��ود آيا چنين حجمي از 
ميعانات گازي وجود دارد يا خير تا در مرحله بعد 
امور بين الملل براي انعقاد قرارداد وارد شود. وي در 
پاسخ به اين پرس��ش كه آيا مي توان با اتكا به اين 
تفاهمنامه سرمايه گذار جذب كرد يا خير هم گفت: 
اينكه س��رمايه گذاري براي حضور در اين پروژه 

اعلام حضور كند يا نه به خودش بستگي دارد ولي 
هيچ سرمايه گذاري بر اساس يك تفاهمنامه بسيار 
ساده در يك طرح پالايش��ي مشاركت نمي كند 
زيرا در پالايشگاه سازي، عنصر اصلي قراردادهاي 
بلندمدت خريد خوراك اس��ت كه س��يراف فاقد 

چنين قراردادي است. 
بر اساس اين گزارش، طرح پالايشگاه هاي سيراف 
با مشكلات بسياري مواجه اس��ت كه مهم ترين 
چال��ش آن، نبود خ��وراك 4۸۰ هزار بش��كه اي 
اس��ت كه بر اس��اس گفته برخي كارشناسان، با 
توجه به افت فش��ار مخزن پارس جنوبي امكان 
چنين تخصيصي وجود ن��دارد، ضمن اينكه يك 
روايت مي گويد مجوز خوراك سيراف تا به امروز 
به تأييد و تصويب هيئت مديره شركت ملي نفت 

نرسيده است. 
اين در حالي اس��ت كه صادق آبادي مديرعامل 
شركت زيرساخت فراگير پالايشي سيراف سال 
گذشته از »موافقتنامه« تخصيص خوراك گفته 
بود و اش��اره اي هم به قرارداد نداشت كه با توجه 
به وضعيت فعلي پالايش��گاه هاي سيراف و توقف 
همه امور، باي��د منتظر تعطيلي اي��ن طرح بود، 
البته برخي منابع مي گويند مجوز خوراك توسط 
معاونت برنامه ريزي وزارت نفت صادر شده است 
كه بر اين اساس، از زمان صدور مجوز تا مدت 1۲ 
سال وزارت نفت مكلف است ۹۰ درصد خوراك 
اين پالايش��گاه ها را تخصيص ده��د و پس از 1۲ 
س��ال اين تعه��د را مي دهد كه در ص��ورت باقي 
ماندن ميعانات گازي، آن را به طور مساوي ميان 
پالايشگاه ها تقسيم كند. با توجه به اينكه پيشرفت 
فيزيكي اين طرح صفر درصد اس��ت و حداقل به 

س��ه س��ال زمان براي بهره برداري نياز است، در 
واقع سرمايه گذار فقط هشت سال از اين تضمين 
برخوردار است. بر مبناي اين موافقتنامه، پس از 
پايان قرارداد اگر فقط ۲۰۰ هزار بش��كه ميعانات 
گازي موجود باشد، بين هشت پالايشگاه تقسيم 
خواهد شد و اين بدان معني است كه پالايشگاه ها 
با ظرفيت زير ۵۰ درصد فعاليت خواهند كرد كه 
هيچ عقل سليمي در حوزه پالايش نمي تواند آن 
را قبول كند زيرا حاشيه سود پالايشگاه ها پايين 
است و سرمايه گذار علاقه اي براي رقم زدن چنين 

ريسك بالايي را ندارد. 
اصولسرمايهگذاريپالايشي

هر سرمايه گذاري براي حضور در صنعت پالايش و 
پتروشيمي، نيازمند انعقاد قراردادهاي بلندمدتي 
است كه بتواند با اطمينان خاطر به فعاليت بپردازد. 
اصولاً قراردادهاي تأمين خ��وراك بين ۲۰تا ۲۵ 
سال اس��ت و اين مدت عرف رايج در جهان است 
اما وزارت نفت اين مدت را به 1۲ سال كاهش داده 
چون به خوبي از افت فشار مخزن پارس جنوبي 
آگاه است و قصد ندارد براي خود دام بزرگي پهن 
كند. شايد به همين دليل باشد كه پيشنهاد كنار 
گذاشتن دو پالايشگاه از مجموع هشت پالايشگاه 
6۰ هزار بش��كه اي داده شده اس��ت و البته چند 
سرمايه گذار كه عمدتاً از نهادهاي عمومي هستند 

از حضور در سيراف انصراف دادند. 
نرخبازگشتسرمايه

بايد اين مهم را در نظر گرفت كه بر خلاف اظهارات 
گذشته مسئولان وزارت نفت درباره نرخ بازگشت 
س��رمايه در اين طرح پالايش��ي، نرخ بازگش��ت 
سرمايه نهايت بين 1۲ تا 1۲ درصد خواهد بود در 

حالي كه اين رقم 4۸ درصد اعلام ش��ده بود و در 
آخرين اظهار نظر - مشاور وزير نفت - به ۲۰ تا ۲۵ 
درصد كاهش پيدا كرد. وزير نفت هم بازگش��ت 
سرمايه منطقي را هم زير ۲۰ درصد عنوان كرده 
است كه با اين وضعيت، هيچ سرمايه گذاري حاضر 

به پذيرفتن چنين ريسكي نيست. 
به جز ابهاماتي كه در اين باره وجود دارد با الگوي 
فرآيندي تعيين شده كه محصولات نيمه نهايي 
توليد مي كن��د و هم��ه محص��ولات آن بايد در 
واحدهاي فرآيندي ديگر مجدداً پالايش شوند تا 
محصولات قابل مصرف توليد كنند و برآورد نرخ 
بازگشت سرمايه تا چه ميزان واقع بينانه است، به 
خصوص با توجه به اين نكته كه در دنيا واحدهاي 
پالايش ميعانات گازي ب��ا ظرفيت زير 1۰۰ هزار 
بشكه در حال خروج از وضعيت عملياتي هستند و 
تلاش ها در جهان بر توسعه پالايشگاه هاي موجود 
و كيفي س��ازي محصولات متمركز ش��ده است. 
كما اينك��ه در هومپوس اندون��زي يك واحد ۷۰ 
هزار بشكه اي مشابه پروژه هاي س��يراف از سال 
۲۰۰۵ از م��دار توليد خارج ش��د و حتي مالكان 
آن تلاش زيادي براي فروش اي��ن واحد به ايران 
به خرج دادند كه به دليل غيراقتصادي بودن اين 
واحد ايران خريد آن را نپذيرفت. با اين توضيحات 
كاملًا مشخص است سيراف هنوز در خوراك خود 
درمانده اس��ت و تمامي اظهارات اخير مسئولان 
شركت ملي نفت و مجريان اين پالايشگاه ها، يكي 
پس از ديگري با ابهامات فراوان رو به رو مي شود. 
سيراف را بايد نماد يك طرح خام و بدون پشتوانه 
فني و منطقي ديد كه هزينه هاي زيادي را به كشور 

و سرمايه گذاران تحميل خواهد كرد.

گزارش»جوان«ازپالايشگاههاييكهخوراك،پاشنهآشيلشاناست

پالایشگاه سيراف روي هوا

همايشش�فافيتمال�یبهن�زاعلفظیبين
رئيسكميس�يوناقتصادیمجلسورئيس
س�ازمانحسابرس�یانجاميد،ايندرحالی
بودكهپ�ورابراهيمیس�همعواملخارجی
دراوضاعنابس�اماناقتص�اداي�رانراتنها
20درصددانستومعضلاصلیاقتصادايران
راعدمش�فافيتمعرفیكردوگفت:تمامی
بخشه�ااعمازدولت�ی،عموم�ی،تعاونیو
خصوصیهاملزمبهانتشاراطلاعاتمالیخود
هس�تندوممانعتازايناقدامبهمحروميت
آنهاازخدماتبانكیوثبتیخواهدانجاميد.

رئيس كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي 
اسلامي روزگذش��ته در همايش استانداردهای 
بين المللی گزارش��گری مال��ی)IFRS( افزود: 
مجموع��ه اطلاع��ات لازم از س��وي بنگاه هاي 
اقتصادي بايد افشا ش��ود، اين در حالي است كه 
يكي از مشكلات ما جنس اقتصاد دولتي ماست 
و رويكردهاي دولتي نگاه ويژه و لازم را به حوزه 
شفافيت نداش��تند و بخش��ي از آنها دارای نگاه 
حاكميتي اس��ت كه روند استانداردسازي براي 
افشاي اطلاعات مناسب نبوده است. جنس نگاه 
دولتي اجازه نداده كه نگاه شفاف سازي مناسب 

را به اطلاعات داشته باشيم. 
وي با اش��اره به گزارش هاي مركز پژوهش هاي 
مجل��س مبني ب��ر افش��اي صورت ه��اي مالي 
دس��تگاه ها و بنگاه هاي اقتصادي كشور تصريح 
كرد:  اكنون ۷ هزار موسسه خيريه داريم كه هيچ 
يك از آنها، صورت هاي مالي را افش��ا نكرده اند، 
ضمن اينكه خيلي از نهادهاي وابسته به نهادهاي 
غيردولتي و بخش هاي زيادي در حوزه اقتصادي 

نيز اطلاعات خود را شفاف نمي كنند. 
به گفته پورابراهيمي، گام اول افشاي اطلاعات 
اس��ت كه در مرحله بعد، استانداردس��ازي آن 
است، بر اين اس��اس در يك قانون به نام اصلاح 
سياس��ت هاي اصل 44 الزام ش��ده ك��ه تمامي 
بنگاه هاي اقتصادي فارغ از مالكيت آنها، مكلف 
هس��تند صورت هاي مالي را نزد سازمان بورس 
افشا كنند، اين قانون تصويب شده و دو سال است 

كه سازمان بورس درگير آن است. 
وي اظهار داش��ت: وزير اقتصاد نيز مكلف است 
بر اجراي اين قانون نظارت كن��د و البته عنوان 
هم مي ش��ود كه برخي از دس��تگاه ها اطلاعات 
نمي دهند، به همين دليل براي اين قانون ضمانت 
اجرايي نوشتيم كه چند ماه قبل در كميسيون 
اقتصادي نهايي شده كه شامل س��ه الزام است 
كه اين سه الزام به نحوي است كه اگر دستگاهي 
حتي دستگاه قضايي افش��اي اطلاعاتي نداشته 
باشد، منجر به اين خواهد شد كه تغييرات ثبتي 
متخلفان صورت نمي گيرد، بانك ها نبايد به اين 
دستگاه ها س��رويس و خدمات بدهند و در عين 
حال هم، مدير مؤسس��ه متخل��ف خواهد بود، 
بنابراين اين روند بايد اصلاح ش��ود تا رتبه ما در 

شفافيت اقتصادي در دنيا بهبود يابد. 
وي اظهار داشت: افشاي اطلاعات حقيقي كه در 
س��اختار اقتصادي مرتبط با مديران، مسئولان 
اقتصادي كش��ور اس��ت، بايد صورت گيرد و در 
اختيار دستگاه نظارتي قرار گيرد. از سال آينده 
كه آغاز برنامه شش��م توس��عه خواهد بود، اين 
موضوع عملياتي خواهد شد، پس دو ركن اساسي 
افش��اي اطلاعات حقوقي ها و حقيقي ها مدنظر 
قرار گرفته است. وی خاطرنشان كرد: در رابطه 
با مؤسسات حسابرس��ي نيز بايد به نحوي عمل 
كرد كه مش��كلات عديده آنها برطرف شود، اين 
مشكلات در بخش دولتی كه سازمان حسابرسي 
است و مؤسسات خصوصي اشكالاتي وجود دارد 
كه بخشي از آن، اشكالاتي اس��ت كه اكنون در 
حوزه فساد اقتصادي مشاهده مي شود، نمونه آن 

هم پديده شانديز و كنتورسازي ايران است. 
وي اف��زود: بع��د از افش��اي اطلاع��ات برخ��ي 
دستگاه هاي دولتي اشكالات عمده اي بروز كرده 
است كه ناشي از حسابرسي غيرصحيح است، اين 
در حالي اس��ت كه تضاد منافع در تصميم گيري 
در خصوص افش��اي اطلاعات وجود دارد، به اين 
معنا كه وزير اقتصاد ب��راي مديران عامل برخي 
بنگاه هاي دولتي و بانك ها و بيمه ها حكم مي زند و 
دقيقاً همين فرد، حكم رئيس سازمان حسابرسي 

را نيز صادر مي كند كه اين روند بايد اصلاح شود. 
پورابراهيمي گفت: سهم عوامل خارجي در اقتصاد 
ايران ۲۰ درصد هم نمي شودو بخش زيادي از اين 
ناكارآمدي در اقتصاد ايران، ناشي از عدم شفافيت  
است،، لذا به س��ازمان بورس هم مي گوييم كه از 
ابتداي س��ال ۹6 گزارش دقيق خواهيم گرفت و 
اگر مديري اطلاعات افش��ا نكند، با دستگاه قضا 
اقدام خواهي��م كرد. ما با احدي تع��ارف نداريم، 
برخي هواي هم را دارند و اجازه نمي دهند آنچه در 

اقتصاد ايران است، رو شود. 
وي افزود: از س��ازمان حسابرس��ي و انجمن ها و 
تشكل ها هم خواس��ته ايم كه تغييرات مرتبط با 
تدوين قانون جديد نظام حسابرس��ي در كشور 
را شروع كرديم و ظرف ماه هاي آينده بر اساس 
يك مدل مش��خص در دنيا سيستم حسابرسي 
و افش��اي اطلاعات را آغ��از خواهي��م كرد. وي 
افزود: اطلاعاتي كه ما داريم، حدود ۲6۳مؤسسه 
حسابرسي در كشور داريم كه در دنيا اين تعداد 
وجود ندارد و رقابت هاي غيرمنطقي بين آنها براي 
قيمت دهي شكل گرفته است. اين موضوعات بايد 
جمع بندي ش��ده و با يك رويكرد جديدي براي 

ادغام اين مؤسسات كار جدي صورت گيرد. 
درخواس�تدرياف�تاطلاع�اتحقوق

مديرانازسازمانحسابرسي
محمدرضا پورابراهيمي اش��اره كرد: اس��تنباط 
ما اين اس��ت كه برخي در س��ازمان حسابرسي 
حقوق هاي نجومي مي گيرند و از آنها خواسته ايم 
براي جلوگيري از تحقيق و تفحص اطلاعاتي را 

به مجلس ارائه دهند. 
وی با اش��اره ب��ه حركت مش��كوك س��ازمان 
حسابرس��ي در ۹س��ال قبل، افزود: در سال ۸6 
س��ازمان حسابرس��ي درخواس��ت حذف ارائه 
اطلاعات مالي و حقوقي مديران دس��تگاه هاي 
دولتي از گزارش هاي حسابرسي را داد كه بر اين 
اساس استنباط ما آن است كه ممكن است برخي 

خود در اين سازمان حقوق نجومي مي گيرند. 
وي تصريح كرد: از سازمان حسابرسي خواسته 
ش��ده اطلاعات پرداختي حقوق مديران خود را 

ارائه كند و چنانچه اين اق��دام را در مهلت زمان 
تعيين ش��ده انجام ندهد، مجلس وارد تحقيق و 

تفحص از اين سازمان خواهد شد. 
آقايوزيراقتصاد!چهكسيحسابرسان
رادرشركتهايدولتيتهديدميكند؟!

رئيس سازمان حسابرسي كل كشور با بيان اينكه 
در صورت شناسايي سود موهوم در صورت هاي 
مالي ش��ركت هاي دولت��ي حس��ابرس تهديد 
مي شود، گفت: براساس بررسي نهادهاي رسمي 
خبري از حقوق  نجومي در س��ازمان حسابرسي 

نيست. 
اكبر س��هيلي پور ر در همايش اس��تانداردهاي 
بين المللي گزارش��گري مالي IFRS با اش��اره 
به انتقادهاي تند رئيس كميس��يون اقتصادي 
از س��ازمان حسابرسي كل كش��ور و اظهارنظر 
در مورد حق��وق  نجومي مديران اين س��ازمان 
گفت: بايد هم��واره با در نظر گرفت��ن واقعيات 
اظهارنظر كرد. كميس��يون اص��ل ۹۰ مجلس 
گزارش مش��كلات گروه آريا را در حالي مطرح 
كرد و براي دادسرا فرس��تاد كه در پيش نويس 
اين گزارش عنوان شده بود سازمان حسابرسي 
كار خود را در دو بانك دولتي صادرات و ملي به 
درستي انجام نداده اس��ت، در حالي كه از چند 
سال قبل به صراحت درباره گروه آريا به علاوه ۵۰ 
گروه ديگر كه به واسطه تسهيلات به وجود آمده 
و وثايق ارائه شده آنها هشدار داده بوديم و گفته 
بوديم ريسك معامله با گروه آريا زياد است و بايد 

مراقب انجام معامله با اين گروه باشيم. 
وي خطاب به پورابراهيمي مبني بر اينكه انتقاد 
از سازمان حسابرس��ي جايش در همايش نيست 
و بايد سراغ آن را در كميسيون اصل ۹۰ مجلس 
گرفت، گفت: بايد از رئيس كميسيون اقتصادي 
مجلس پرسيد كه چرا افشاي حقوق مديران عامل 
در استانداردهاي حس��ابداري حذف شد. حقوق 
مديران عامل كه سازمان حسابرسي، عنوان كرد به 
دليل ضعف فعاليت امكان پرداخت هاي سنگين 
نداشت، به چه دليل حذف ش��د؟ به چه دليل در 
كميس��يون اصل ۹۰ مجل��س در حالي صحبت 
از سه برابر شدن س��قف حداكثر حقوق مديران 
عامل ش��ركت ها مطرح بود كه پ��س از هياهو بر 
سر آن در نهايت 6۰ درصد افزون تر براي كساني 
كه متخصص هستند يا در مناطق محروم فعاليت 
مي كنند، افزايش يافت و به ۳/۲ برابر رسيد؟ سال 
۸6 شرايط حرفه اي ايجاب مي كرد با كساني كه 
ميلياردها تومان خوردند و عده اي تخلف كردند، 

برخورد مي شد و بايد برخورد شود. 
وي در مورد حقوق نجومي س��ازمان حسابرسي 
كل كش��ور گفت: سازمان حسابرس��ي از سوي 
ش��ش دس��تگاه مختلف و در عين حال دو تيم 
مستقر در سازمان محاس��بات كل كشور و يك 
تيم مستقل مورد بررسي قرار گرفت كه خبري از 

پرداخت هاي نجومي در اين سازمان نبود. 
رئيس سازمان حسابرس��ي با بيان اينكه تحت 
فشار گذاشتن حسابرس و صحبت درباره اينكه 
چ��را نرخ ها كم اس��ت، به جاي آنك��ه به اصلاح 
قانون تجارت نوشته ش��ده در سال 4۷ پرداخته 
شود كار درستي نيست، گفت: اينكه بگوييم چرا 
نرخ  ها براي حفاظت كم است، به دليل اين است 
كه پيش نويس گزارش از س��وي حسابرس ارائه 
مي شود و سپس به وي گفته مي شود كه برو به 
اميد خدا. در بخش دولتي نيز وقتي سود موهوم را 
حسابرس شناسايي مي كند، در نهايت حسابرس 

را تهديد مي كنند.

متلكپرانیهایرئيسكميسيوناقتصادیمجلسباسازمانحسابرسیبرسرشفافيتمالی

غير شفاف  ها از خدمات بانكی و ثبتی محروم می شوند
مرتضی ستاک
  گزارش  یک

وحید حاجی پور
  نفت

ايرادهای بنی اسرائيلی دولتی که قول داده بود 
مسكن مهر را تمام کند 

دولتيازدهمووزيرراهوشهرسازيدرپيشگاهنمايندگانمردم
درخانهملتمتعهدشدندپروژهمس�كنمهررابهپايانبرسانند
امادرماههايپايانيدولتيازدهمقرارداريموهنوزبس�يارياز
متقاضيانمسكنمهرواحدهايمسكونيخودراتحويلنگرفتهاند
ومسئولاندرآستانهانتخاباتدوازدهميندورهرياستجمهوري
انواعبهانهرابرايكمكاريخوددراتماممسكنمهربيانكردهاند.
گفتني است مهرآبادي نماينده تام الاختيار دو وزير راه و شهرسازي در 
مسكن مهر )علي نيكزاد و عباس آخوندي( اوايل سال ۹4 مدعي بود، 
برخي از پروژه هاي مسكن مهر دير تر كليد خورده اند و سال عملياتي 
شدنشان به اوايل دهه ۹۰ باز مي گردد، از اين رو دير تر تمام مي شوند يا 
اينكه مردم آورده نقدي خود را تكميل نمي كنند يا اينكه پروژه تكميل 
شده اما بدون انش��عابات اس��ت و با اين اوضاع قابل واگذاري نيست يا 
اينكه منابع مالي براي اتمام طرح از سوي بانك مسكن به پروژه تزريق 
نمي شود و وزارتخانه هايي چون نيرو با وزارت راه همكاري لازم را ندارند 
كه به اين موارد بدون تقاضا بودن برخي از پروژه هاي مس��كن مهر و... 

را بايد افزود. 
احمد اصغري مهرآبادي قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي روز گذشته 
نيز با اشاره به نامه آخوندي به معاون اول رئيس جمهوري در خصوص 
عدم پرداخت مصوبات مالي دولت درباره مس��كن مهر، گفت:با وجود 
دستور آقاي نوبخت به مدير تلفيق سازمان برنامه، اما با اين حال هنوز 

يارانه مسكن مهر پرداخت نشده است. 
وي با اشاره به مش��كلات مربوط به پروژه هاي مسكن مهر اظهار كرد: 
وزير راه و شهرسازي به مديرعامل بانك مس��كن تأكيد كرده افزايش 
1۰ ميليون توماني وام مس��كن مهر هر چه س��ريع تر پرداخت شود تا 

پروژه هاي اين طرح فعال شود. 
در اين ميان بايد اشاره داشت كه دولت دهم پروژه مسكن مهر را با ۷۰ 

درصد پيشرفت فيزيكي به دولت يازدهم تحويل داد.
اگر تمامي ۳۰درصد باقي مانده از پروژه مسكن مهر، واحدهايي بودند 
كه در مرحله ابتدايي احداث قرار داشتند، علي القاعده بايد با گذشت 
بيش از ۳/۵ سال از دولت يازدهم به اتمام مي رسيد، از اين گذشته دولت 
و بانك مركزي به بانك مسكن اجازه استمهال ۲۰ ساله خط اعتباري 
4۵هزار ميلياردي مسكن مهر را دادند يعني منابع حاصله از جمع آوري 
اقساط تسهيلات مسكن مهر كه در اختيار بانك مسكن است و باگذر 
زمان هم در حال رشد است، بايد به پروژه مسكن مهر تزريق مي شد كه 
مشخص نيست با گذشت ۳/۵ سال و امتياز استثنايي كه بانك مسكن 

داده شده چرا مهر اتمام به مسكن مهر نخورده است.
 ميانگين پايان يك پروژه مسكن حدود دو تا سه سال است، حال اين 
سؤال مطرح مي ش��ود كه پروژه مس��كن مهر كه تا پايان دولت دهم 
۷۰درصدش به پايان رس��يده بود چرا با گذش��ت ۳/۵ س��ال از دولت 
يازدهم به پايان نرس��يده اس��ت، اين در حالي اس��ت كه طبق امتياز 
اعطايي بانك مركزي به بانك مسكن، اين بانك بايد منابعي كه از محل 
اقساط تسهيلات مسكن مهر جمع آوري مي ش��د را در جهت تكميل 
۳۰درصد باقي مانده از پروژه مس��كن مهر ب��ه كار مي گرفت كه گويا 

اينگونه نشده است. 
بگذريم كه بيش از ۳/۵ سال از دولت يازدهم گذشت و تكاليفي كه 
بايد براي به اتمام رس��يدن ۳۰ درصد باقي مانده از مسكن مهر به 
انجام مي رسيد، انجام نشد و در اين بين عده اي خلق الله كه به نهاد 
دولت اعتماد كردند و پس انداز خود را به دولت دادند تا براي مسكن 
مهر ساخته شود، به رغم گذشت چندين سال هنوز به مسكن مهر 
خود نرس��يده اند اما بحث بر سر اين اس��ت كه اگر قرار نبود پروژه 
مسكن مهر تكميل شود چرا خط اعتباري 4۵هزار ميليارد توماني 
كه براي ساخت مسكن مهر از سوي بانك مركزي به بانك مسكن 
ارائه داده شد و وزرايي چون اقتصاد، دولت و وزير راه و شهرسازي 
اين خط اعتباري را عام��ل ايجاد تورم ش��ديد در جامعه و جهش 
حجم نقدينگي مي دانس��تند، اين خط اعتباري را به بانك مركزي 
بازنگرداندند تا به واسطه معدوم شدن اين پول پرقدرت تورم و حجم 

نقدينگي كاهش يابد. 
بانك مركزي خط اعتباري 4۵ هزار ميلي��اردي توماني براي تأمين 
مالي پروژه مس��كن مهر را در اختيار بانك مس��كن قرار داد تا بدين 
واسطه منابع براي س��اخت بيش از ۲ميليون واحد مسكوني مسكن 
مهر تأمين ش��ود، در اين بين به دليل باقي ماندن برخي پروژه هاي 
مس��كن مهر در پايان دولت دهم، بانك مركزي امتي��از امهال خط 
اعتباري مسكن را به بانك مس��كن داد، به طوري كه بانك مسكن از 
محل جمع آوري اقساط مسكن مهر، ديگر اين منابع را به بانك مركزي 
عودت ندهد و در تكميل پروژه هاي نيمه كاره مسكن مهر و همچنين 

افزايش وام مسكن مهر به كار گيرد. 
در اين بين حدود ۳/۵ س��ال از دولت يازدهم مي گذرد و پروژه هاي 
مس��كن مهر هنوز نيمه كاره زير باد و باران از بين مي رود و تكميل 
نشده است، اين در حالي است كه ۳/۵ س��ال زمان براي اتمام يك 
پروژه س��اختماني كافي اس��ت و اگر ۳۰ درصد پروژه باقي مانده از 
مسكن مهر، همگي در مرحله ابتدايي احداث بود علي القاعده ديگر 
بايد تا الان كه ۳/۵ سال از دولت يازدهم مي گذرد به پايان مي رسيد 
اما هزاران واحد مسكن مهر كه سرمايه ملي و مردمي است نيمه كاره 

زير باد و باران از بين مي رود.

هادی  غلامحسینی


